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اولين جلس�ه رس�يدگي به اتهام�ات دو نفر 
از همدس�تان بابک زنجاني صب�ح ديروز در 
ش�عبه 28 دادگاه انقلاب )ش�عبه هم عرض( 
ب�ه رياس�ت قاض�ي مقيس�ه برگ�زار ش�د. 
به گزارش فارس، در ابتداي اين جلسه نجفي، نماينده 
دادس��تان به قرائت کيفرخواست پرونده پرداخت و 
پس از آن قاضي از متهم رديف دوم پرونده فساد نفتي 

خواست تا از خود دفاع کند. 
قاضي مقيسه خطاب به مهدي شمس گفت: با توجه 
به کيفرخواست شما به همراه زنجاني نقش مؤثري در 
تشکيل باند اخلالگران در نظام اقتصادي  داريد. شما 
کسي بوديد که همه محموله هاي نفتي را فروختيد. 
پول ها در اختيار شما بوده و بابک به همراه شما همه 
کارها را پيش مي برده است. شما به همراه زنجاني و 
متهم رديف سوم باند بزرگي هس��تيد که در غارت 
بيت المال نقش بزرگي داشته ايد. در دفاع از خود اگر 
مطلبي داريد، بيان کنيد. مهدي شمس پس از قرار 
گرفتن در جايگاه اظهار داش��ت: اين کيفرخواست 
همان کيفرخواست سابق اس��ت در صورتي که من 
فکر مي کردم کيفرخواست جديدي صادر شده است، 
قاضي مقيس��ه نيز در واکنش به اين سخنان گفت: 
اگر کيفر خواست جديد نيست بنابراين وقت را تلف 

نکنيد و هر دفاعي که داريد انجام دهيد. 
قاضي مقيس��ه گفت: شما با کس��ي که سابقه بدي 
داش��ته و هيچ مالي از خودش نداش��ته و تنها يک 
تبديل کننده ارز بوده همکاري داشتيد و زنجاني را 
بزرگ کرديد و اموال مملک��ت را به غارت برديد و با 
گذشت چند سال معلوم نيست الان پول ها کجاست. 
مدام دروغ مي گوييد بنابراي��ن الان دفاع کنيد. در 
مورد مش��ارکت خود با هيولاي توخالي زنجاني که 

چگونه از او يک شخصيت واقعي ساختيد. 
   متهم: سهمي در شرکت ها ندارم

متهم گفت: متأسفانه با سندسازي هايي که از سوي 
ش��رکت هلدينگ س��ورينت انجام ش��ده تلاش بر 
اين اس��ت که من را مته��م کني��د در حالي که اين 

سندسازي ها حتي در تاريخ حسابداري هم بي سابقه 
است. اگر يک مدرک بياوريد که من سهمي در اين 
شرکت ها دارم، گردن من را بزنيد. من نه عضو هيئت 
مديره بودم و نه س��هامي داش��تم. من در کارهاي 

زنجاني حکم واسطه را داشتم. 
قاضي خطاب به متهم گفت: سؤال من اين است که 

آيا شما از محل پول نفت آنول اير را خريدي؟ 
متهم گفت: من کارگزار بودم و وساطت کردم. واسطه 
اين کارها را نمي کند. قاضي گفت: شما عضو هستيد 
و به همراه دو متهم ديگر به عنوان سه نفر رأس باند 
اخلالگران درصدد شکار پول هاي مملکت برآمديد. 
آقاي شمس نگو من واس��طه بودم اين ادعاي شما 

ادعاي درستي نيست و با اعمال شما نمي خواند. 
مهدي ش��مس گفت: من هيچ نفت��ي نگرفتم و به 
فروش نرساندم و از اين طريق پولي به دست نياوردم. 
من فقط واس��طه بودم. قاضي ه��م خطاب به متهم 
گفت: روز اول به من گفتي من خودم شاکي هستم. 
من را رها کنيد تا پول ها را بگيرم اما الان مي گويي 
هيچ کاري نکرده ام. اگر ش��ما و آقاي فلاح نبودي و 
همدستانتان در بيرون نبودند،  بابک زنجاني همان 
ارزفروش بازار بود و آهي در بس��اط نداش��ت. شما 

زنجاني را زنجاني کرديد. 
   متهم: از لندن مستقيم به اوين رفتم

قاضي: لندن نشينان مقابل نظام هم اوين نشين 
مي شوند

در ادامه متهم گفت: من حتي يک بار هم به کلانتري 
نرفته بودم و مس��تقيم از لندن راهي اوين ش��دم و 
چگونه بازپرس پرونده بدون حتي مشاوره اين پرونده 
را تنظيم کرده است؟ به رغم درخواست هاي اطلاعات 
س��پاه براي گفت وگو با من بازپ��رس پرونده اجازه 
مصاحبه نداد، چگونه اسنادي که در کيفرخواست 
جعلي تلقي مي ش��ود درباره من صح��ت دارد. در 
کيفرخواست عنوان شده که من 40 ميليارد دلار از 
زنجاني طلب دارم  اما چند صفحه بعد عنوان شده که 

863 ميليون دلار به زنجاني بدهکارم. 

قاضي مقيسه خطاب به متهم گفت: به جاي اينکه 
بگوييد از لندن به اوين آمده ايد از خودتان دفاع کنيد،  
البته لندن نشينان مقابل نظام هم قطعاً اوين نشين 
مي شوند. متأسفانه شما به مسئولان نظام به گونه اي 
زنجاني را معرف��ي کرديد و طوري الق��ا کرديد که 
شرکتي که به آن نفت فروخته ايد شرکت معتبري 
است و متأسفانه اين مسئولان هم بدون تحقيقات 

لازم در اين خصوص گام برداشتند. 
وي ادامه داد: مسئولان گول ش��ما را خوردند و اين  
در حالي است که بانک کنت که بارها از آن نام برديد 
فقط يک مؤسسه است. بنابراين در شناخت و معرفي 
شرکت ها و بانک ها به مسئولان اغراق کرديد و از بابک 
زنجاني و شرکت هاي وابسته به او غولي ساختيد که 
مسئولان فريب بخورند. شمس در ادامه گفت: رقمي 
به من پرداخت نشده که بخواهم بدهکار باشم. من به 
نظر خودم به نظام خدمت کردم. نمي دانم چرا اصرار 
دارند که من زنجاني را به مجموعه نفت معرفي کردم. 
زنجاني خودش با وزير نفت رفاقت داشت، من و بابک 
زنجاني هيچ قراردادي با يکديگر نداشتيم بلکه رابطه 

ما براساس يک تفاهم شکل گرفته بود. 
قاضي در واکنش به اين سخن متهم گفت:  تفاهم بين 
شما همان قرارداد است. ش��ما بگوييد آيا با زنجاني 
شراکت داشته ايد يا نه، آيا عوايد حاصل از فروش نفت 
به شرکت نفت بازگشته يا صرف هزينه هاي شخصي 
شده است. قاضي مقيسه افزود: شما و آقاي فلاح فکر 
مسئولان را شست وشو داديد که زنجاني فرد پولداري 
است. شما همان روز اول گفتيد از شرکت فال شاکي 
هس��تيد اما الان انکار مي کنيد چ��ه کاره بوديد که 
بخواهيد از شرکت فال شکايت کنيد. اسناد مهمي 
در پرونده موجود است که شما خودت آنها را تأييد 
کرده ايد. متهم در پاس��خ گفت: اگر يک سند وجود 
داشته باشد که محموله هاي نفتي را رسيد کرده ام 
همه اتهامات را مي پذيرم. ش��رکت HK با زنجاني 
قرارداد داشته، نمي شود هم زنجاني را بدهکار کنيد 
و هم 500 نفر ديگر را. من پاي همه حرف هايي که از 

روز اول زده ام هستم و هيچ کدام را انکار نمي کنم، اما 
صحبت اينجاست که اگر زنجاني پول ها را نداده من 

نبايد محاکمه شوم. 
    متهم: ستاد تدابير ويژه رياست جمهوري 

زنجاني را تأييد کرده بود
پس از اظهارات مهدي ش��مس، نماينده دادستان 
گفت: اس��ناد و مدارک نش��ان مي دهد اصل ورود 
زنجاني به وزارت نفت با شما بوده و پس از اين معرفي 
بود که فروش نفت توس��ط صندوق بازنشستگي و 

ماجراي 300 ميليون يورو پيش آمد. 
متهم گفت: 26 فروردين م��اه 91 زنجاني به لوزان 
سوئيس رفت و 24 آذر سال 91 اولين قرارداد را امضا 
کرد که در اينجا اصلاً من حضور نداشتم، خود زنجاني 
به لوزان رفت و با آقايان صحبت کرد، جلسه ما دو ماه 

بعداز اين تاريخ بود. 
قاضي پرس��يد: اگر زنجاني قبلًا جلسه داشته شما 
چه کاره بوديد که با آقاي »و - د« براي وي جلس��ه 
گذاش��تيد که متهم در پاس��خ گفت:  من در دفتر 
زنجاني جلسه داشتم که ديدم آقاي »ک - د« آنجا 
هستند. متهم گفت: درباره جلس��ه با آقاي »و - د« 
صحبت شد که من هم به همراه زنجاني به آن جلسه 
رفتم. در آنجا آقاي »و- ح« گفت وزير زنجاني را تأييد 
کرده است. نکته ديگر اين است که وقتي ستاد تدابير 
ويژه رياست جمهوري و وزرا او را تأييد کردند من چه 
کاره بودم. قاضي در پاس��خ گفت: شما با آقاي فلاح 
با وزرا در ارتباط بوديد و زنجان��ي را معرفي کرديد 
که به ش��ما اعتماد کردند وگرنه زنجاني را کس��ي 
نمي ش��ناخت. قاضي مقيسه گفت: ش��ما يک باند 
بوديد، امکان ندارد يک نفر به تنهايي بتواند اين کار 
را کند. ايادي شما هنوز بيرون هستند و بايد دستگير 
شوند، شما در حال اتلاف وقت هستيد و نمي گوييد 
پول ها کجاست. مهدي ش��مس در ادامه دفاعيات 
خود در اولين جلسه دادگاه اظهار داشت: من خودم 
از مسئولان دولتي نظام بودم و اين سؤال را مي پرسم 
که چرا مسئولان تحقيقات لازم را انجام ندادند آقايان 
خودشان تصميم گرفتند پولي به زنجاني بدهند، من 

در پنج سال اول اصلًا ايران نبودم. 
وي با بيان اينکه من مسئول امور بانکي زنجاني نبودم، 
گفت: کار من مربوط به حمل ونقل محموله هاي نفتي 
بود و به هيچ عنوان از معاملات فردي زنجاني باخبر 
نبودم. قاضي مقيس��ه خطاب به ش��مس گفت: در 
ارديبهشت ماه سال 92، پنج محموله نفتي به مالزي 
منتقل شد، اين در حالي است که متهم چهارم يعني 
زيبا حالت منفرد به شما گفته بود که اين محموله ها 
به فروش نمي رسد و آنها را برگرداندي، پس چرا آنها 
را فروختيد. شمس گفت: منفرد به زنجاني گفت و 
من با واسطه از زنجاني اين صحبت را شنيدم، البته 
بايد بگويم ش��رکت فال در اين زمين��ه دزد ي هاي 
زيادي کرده، من نفت را از مالزي به شرکت فال دادم 
و رسيد دريافت کردم و اين ش��رکت محموله هاي 
نفتي را فروخته اس��ت. وي افزود: شرکت نفتي فال 
بدون اجازه 500 ميليون هم به شرک� ت هاي وابسته 

به زنجاني پرداخت کرده است. 
در ادامه مهدوي نماينده ش��رکت نف��ت خطاب به 
دادگاه گفت: متأس��فانه ال س��ي هاي غيرواقعي به 
شرکت نفت داده شد و بيش از 400 ميليون دلار هم 
از شرکت نفتي فال گرفته شد. بارها در دادگاه هاي 
ترکيه حضور يافتم تا اموال به غارت رفته شرکت نفت 

را بازگردانم که متأسفانه تاکنون موفق نشده ام.
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سكاندار بانک ملي بود 
به طور تلويحي اشاره 
کرد ک�ه بخش�ي از منابع ش�بكه بانك�ي صرف 
بورس بازي مي شود، حالا شواهد نشان مي دهد 
طي دو سال اخير برخي صاحبان سرمايه اعم از 
صندوق هاي سرمايه گذاري، بيمه ها، صندوق هاي 
بازنشس�تگي و ش�رکت هاي تأمين س�رمايه به 
واسطه برخي س�فته بازان منابعشان را در جهت 
س�فته بازي در برخي س�هم هاي کوچ�ک بازار 
 س�رمايه که س�هام ش�ناور اندکي ني�ز دارند با 

»پي به اي« مناسب به کار گرفته اند. 
به گزارش »جوان«، هدف از شکل گيري بازار سرمايه 
تجميع، تجهيز و تزريق منابع جهت توسعه اقتصادي 
بنگاه هاي موجود در بورس است تا به واسطه رشد و 
توسعه شرکت سهامداران عمده و خرد انتفاع ببرند 
اما وقتي بورس به محلي جهت جولان سفته بازان 
تبديل مي ش��ود، مي بينيم قيمت سهام شرکت ها 
بدون اينکه اتقاق واقعي و بنيادي در شرکت ها بيفتد، 
رشد مي کند و در اين بين عده اي در کوتاه مدت فقط 
سودهاي قابل ملاحظه کسب مي کنند و ديگر هيچ. 
   شگرد اين روزهاي گرگ هاي بازار سرمايه

افزايش بهاي يک سهم بدون اينکه اتفاق بنيادي و 
مالي خاصي در شرکت افتاده باشد، شائبه سفته بازي 
در سهم را تش��ديد مي کند، اين در حالي است که 
طي دو سال اخير به شکل بي سابقه اي شاهد هجوم 
س��فته بازان در ش��رکت هاي کوچک بازار سرمايه 
بوده ايم که اين ش��رکت ها س��هام ش��ناور اندکي 
داشته اند و با پمپاژ چند ميليارد پول و ايجاد تقاضاي 
مصنوعي سهامشان به شدت دچار حباب شده است. 
يکي از شگردهاي اين روزهاي سفته بازان بورسي 
بدين شکل است که ابتدا با س��رمايه شخصي يا به 
کمک منابع صندوق هاي سرمايه گذاري در سهام 
يک شرکت کوچک بورسي که سهام شناور اندکي 
نيز دارد موجي از تقاضا به راه مي اندازند و در طرف 
ديگر با س��رمايه گذاري روي توليد اخبار، تحليل و 
گزارش هاي مثبت از يک صنعت يا شرکت پيوسته 
پيرامون س��هم در برخي از رس��انه ها و کانال هاي 
تلگرامي و فضاي حقيقي و مجازي به تبليغ س��هم 

مي پردازن��د و اين امر ت��ا جايي ادام��ه مي يابد که 
مي بينيم در عرض چند ماه قيمت سهام شرکت 300 
تا 400درصد رشد مي کند و بعد از آنکه سفته بازان 
به مطامع خود رس��يدند به يکباره از س��هم خارج 
مي شوند. خوشبختانه سازمان بورس در توقف نماد 
معاملاتي ش��رکت هايي که مشکوک به سفته بازي 
اس��ت خوب عمل مي کند اما بازهم سفته بازان در 
بازار س��رمايه به ويژه در سهم شرکت هاي کوچک 
بسيار فعاليت دارند. در اين گزارش از اشاره به سهام 
شرکت هايي که طي يک سال اخير و همچنان نيز 
مورد سفته بازي قرار گرفته اند خودداري مي کنيم 
اما بايد دانس��ت که در همه بورس هاي بزرگ دنيا 
مثل اروپا و امريکا با سفته بازان و دستکاري کنندگان 
قيمت س��هام در هر رتبه و مقام��ي که مي خواهند 
باشند به شدت برخورد مي ش��ود زيرا بازار سرمايه 
محل تأمين مالي صد ها ش��رکت اس��ت که تأمين 
مالي با هدف توس��عه ش��رکت هاي موجود در بازار 
انجام مي گيرد و بازار سرمايه براي اين ايجاد نشده 
تا عده اي به سفته بازي هاي عجيب و غريب عموماً 

کوتاه مدت در اين بازار بپردازند. 
    جلوگيري از سفته بازي با ماليات

پيشنهاد مي شود سازمان بورس اوراق بهادار و امور 
مالياتي کشور سريعاً با يکديگر تفاهمنامه اي را انعقاد 
کنند جهت جلوگيري از اشاعه فرهنگ سفته بازي و 
ترويج فرهنگ سهامداري بلندمدت ماليات تا ماليات 
افرادي که اقدام به خريد سهام در بازه زماني کوتاه، 

ميان و طولاني مدت مي کنند تغيير يابد. 
هم اکنون ماليات بر فروش س��هم نيم درصد است 
که مالي��ات به خزانه م��ي رود و حق دولت اس��ت، 
حال ماليات افرادي که در بازار سهام اقدام به خريد 
يک س��هم و نگهداري آن تنها در يک ماه مي کنند 
مي تواند تا 4 درصد رشد يابد و به افرادي که تا يک 
فصل سهمي را نگهداري مي کنند 3 درصد ماليات 
بر فروش سهام و افرادي که ش��ش ماه سهامداري 
مي کنند 2 درصد و افرادي که يک سال سهامداري 

مي کنند يک درصد و بيش از يک سال نيز همان نيم 
درصد ماليات پرداخت شود. 

   راهكار مبارزه با سفته بازي سرمايه 
در ابتدا سازمان بورس بايد س��هامي که مشکوک به 
سفته بازي اس��ت را متوقف کند و از مديران شرکت 
اطلاعيه شفاف س��ازي در خواس��ت کند و زين پس 
هر س��همي که قيمتش تا 50 درصد رش��د مي کند، 
بايد متوقف شود و اگر در اطلاعيه هاي شفاف سازي 
شرکت اعلام ش��د که هيچ اتفاق بنيادي و با اهميتي 
در شرکت نيفتاده است، نماد همچنان متوقف بماند و 
سازمان بورس به شرکت فشار بياورد تا جهت کاهش 
تب تقاضا سهام عرضه کند، در اين بين سازمان بورس 
اوراق بهادار نبايد از توقف طولاني مدت نماد معاملاتي 
شرکت هاي مشکل دار نگران باشد زيرا بي شک هزينه 
بازگشايي نماد مشکل دار در بازار سرمايه بسيار قابل 
ملاحظه خواهد بود و اعتبار بازار سرمايه را زير سؤال 
مي برد. خوش��بختانه در ماجراي کنتور س��ازي هم 
سازمان بورس تسليم فشارها براي بازگشايي نماد نشده 
است و  اي کاش اين شرکت در زمان خصوصي سازي به 
فردي واگذار مي شد که شرکت را به گونه اي مديريت 
کند که هيچ گاه شاهد مشکلات پيش آمده براي اين 
شرکت و مديران و حسابرس نمي بوديم اما جا دارد به 
اين مهم پاسخ داده شود که کدام سفته بازان در تشديد 
سرعت رشد بهاي سهام شرکت کنتور سازي تا زماني 
که سازمان بورس س��هم را روي قيمت 8 هزارتومان 
متوقف کرد، فعاليت داشتند که متأسفانه در قوانين 
عموم مس��ئوليت برعهده مديرعامل و هيئت مديره 
و حسابرس شرکت است اما سفته بازان فعال در اين 

سهم چه زماني مجازات خواهند شد. 
   منع حضور نهادهاي سرمايه دار

برخي اوق��ات س��فته بازان حرفه اي بازار به واس��طه 
اعتب��ارات کارگزاري ه��ا و گاه مش��ارکت برخ��ي 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري، بانک ه��ا، بيم��ه و 
صندوق هاي بازنشستگي و شرکت هاي تأمين سرمايه 
اقدام به تحريک قيمت س��هام ش��رکت هاي بورسي 

کوچک در بازار مي کنن��د که اين بازي در دو س��ال 
گذشته به شدت تکرار شده است، از اين رو حداقل کار 
آن اس��ت که نهادهاي نامبرده و به ويژه صندوق هاي 
سرمايه گذاري از ورود به س��هم هاي کوچک بورسي 
که سهم هاي شناور اندکي هم دارد منع شوند. گفتني 
است عبدالناصر همتي وقتي سکاندار بانک ملي بود به 
طور تلويحي عنوان داشت بخشي از منابع شبکه بانکي 
در ايران صرف بورس بازي مي ش��ود. تحقق سودهاي 
200 تا 500درصدي سفته بازي در سهم هاي کوچک 
بورسي آن هم در يک مدت کوتاه چندماهه چنان جو 
بدي را در بازار شکل داده است که شرکت هاي بزرگي 
که در بازار سهام حضور دارند به رغم سودآوري اما ديگر 
مورد اس��تقبال قرار نمي گيرند، البته پيشنهاد ديگر 
اين است که سازمان بورس س��از و کاري فراهم آورد 
تا شرکت هاي کوچک بورسي که سهام شناور اندکي 
نيز دارند به بخش ديگري منتقل شود تا مانيتور اين 

سهم ها براي شناسايي سفته بازان راحت تر باشد. 
از س��وي ديگر دفتر يا اداره اي در س��ازمان بورس 
اوراق به��ادار تأس��يس ش��ود تا ب��ه طور وي��ژه با 
س��فته بازان و دس��تکاري کنندگان قيمت س��هام 
ش��رکت ها و مؤسس��ان و متولي��ان و گردانندگان 
سايت ها و کانال هاي تلگرامي غيرمجاز که به ترويج 
و تبليغ سهام  خاصي مي پردازند و در واقع در قامت 
تحليلگري مالي اقدام به سيگنال فروشي هاي غلط 
مي کنند برخورد کند، چراک��ه همانطور که رئيس 
سازمان بورس چندي پيش در رس��انه ملي اعلام 
داشت چنين کانال هايي به اعتبار بازار سرمايه ضربه 

مي زنند و بايد با اين کانال ها برخورد جدي شود. 
گفتني است کدال سامانه رسمي بازار سرمايه است و 
تمام اطلاعات و صورت هاي مالي در اين سامانه وجود 
دارد و احتياجي به کانال هاي تلگرامي و رسانه هايي 
نيست که اقدام به تبليغ برخي از سهم ها مي کنند، 
البته بايد اعلام داشت برخي کانال ها و سايت ها در 
جهت شفاف سازي و اش��اعه فرهنگ سهامداري و 
ارائه تحليل هاي کارشناسي صحيح و درست حرکت 
و در واقع خدمات فرهنگي و مالي ارائه مي کنند که 
اين افراد شريف را بايد با سيگنال فروشان و مبلغان 
سهم هاي خاص و فريب دهندگان مردم و سهامداران 

تفکيک کرد.

اشاعه فرهنگ سفته بازي يا فرهنگ سهامداري؟!    
پول هاي بزرگ در سهم  هاي كوچك بورسي

دولت خودپرسشگر!  
ادامه از صفحه اول

» اقتصاد از سياست جدا نيست و همچنان بر سر مسائل سياسي سربريده 
مي شود تا کار به مراحل و تنگناهاي امنيتي برسد.« اين خلاصه پيش بيني 
جديد مشاور اقتصادي رياست جمهوري اس��ت که نسخه  درمان آن را 
همدلي و همراهي همه نيروهاي موجود در حاکميت مي داند. در شرايطي 
که بحران هاي زيادي مانند بحران هاي بانکي، صندوق هاي بازنشستگي و 
بيکاري  وجود دارد، نسخه اي آرماني اما منطقي از سوي دکتر مسعود نيلي 
ارائه شده که به جاي تقابل نيروهاي موجود براي به حرکت درآوردن چرخ 
توسعه و پيشرفت مي توان نيروهاي وارد بر اقتصاد را هم جهت و سرعت 
پيشرفت را سريع تر کرد.  اما نگاهي به مسير سخنراني هاي اخير رياست 
جمهوري و جريان پيروز انتخابات نش��ان مي دهد ظاه��راً اين موضوع 
مطرح شده از سوي مشاور آقاي رئيس جمهور که به خوبي اقتصاد ايران 
و بحران هاي موجودش را مي شناسد، بيشتر شبيه تاکتيک است تا شبيه 
استراتژي دولت پيروز انتخاباتي!زيرا اين گفتمان حداقل بايد در بخش 
کارشناسي و منطقي دولت و حاميان وي مورد استقبال قرار مي گرفت. هر 
چند جهانگيري معاون اول نيز روز گذشته در ميان انتقادات و متلک هاي 
رؤساي خانه صنعت و معدن و اتاق بازرگاني گريزي به اين تاکتيک زد و 
گفت: »دعواي داخلي و اوج گرفتن آنها به ضرر فعالان بنگاه هاي اقتصادي 
کشور است و اين دعواها و نقدها قبل از انتخابات طبيعي است اما بعد از 
انتخابات هر کس که کشور را دوست دارد بايد در سازندگي ها حضوري 

پررنگ داشته و مانع دعواي داخلي شود.«
اظهارات آقاي جهانگيري در همايش روز گذش��ته و اظهارات مکرر آقاي 
روحاني بيانگر موضوعي ديگر است که مي توان به عنوان استراتژي اصلي 
دولت،  دست کم در سال جاري متصور شد که مي توان اين راهکار موقتي را در 

دسته بندي هاي سياسي گنجاند نه راهکارهاي اقتصادي!
 به عبارت ديگر دولت مي داند که رأي مردم، بيشتر بر اساس احساسات و 
نگراني بدتر شدن اوضاع توصيف شده در آن ايام )در صورت تغيير دولت( 
بوده و لذا به زودي اين شور و هيجان حمايتي به مطالبه جدي و دست کم 
براي تحقق وعده هاي قابل ملموس تبديل خواهد شد؛ وعده هايي که در 
رأس آنها در خواست هايي چون ايجاد رونق و اشتغال است، از اين رو نگران 
مطالبه گري از دولت با بالا رفتن عمر جريان حاکم بر قوه مجريه است و به 
جاي اينکه به دنبال راه حل جدي تر و کمک گرفتن از تمام نيروهاي موجود 
در جريان انقلابي و در حوزه اقتصاد باشد، ژس��ت اپوزيسيون سياسي و 
اقتصادي را به خود گرفته تا در صورت لزوم، مفري براي »نمي توانم« ايجاد 
کرده و تقصير را بر گردن ساير نهادهاي مؤثر در اقتصاد که هم اکنون کار 
خود را مي کنند، بيندازد و در اين مسير نيز بي ترديد تا حدودي موفق بوده 
است.  نگاهي به محور هاي سخنراني دکتر روحاني از ابتداي ماه رمضان تا 
کنون و حمله به نهادهاي مختلف از يک سو وصحبت هاي دکتر جهانگيري 
در مراس��م روز صنعت که تقصير ناکارآمدي بنگاه هاي بزرگ را بر گردن 
مديران سفارشي مي اندازد و واکنش هايي که در دفاع از اين سخنراني ها 
صورت گرفته، نشانه هايي واضح از غلتيدن مسئولان قوه مجريه از يک نهاد 

پاسخگو به يک دستگاه پرسشگر است. 
به عنوان مثال دکتر جهانگيري در اين مراسم گفته بود: »چند صد ميليارد 
دلار سرمايه گذاري در اين بنگاه هاي بزرگ انجام شده که برخي از آنها متعلق 
به دولت يا نهادهاي عمومي هستند اما بازدهي آنها در حد گفتن نيست و 
حتي 10 درصد سود هم به کشور برنمي گردانند... نظام مديريت بنگاه داري 
بايد تبديل شود به نظام حرفه اي. اشکال اصلي در مديريت است، نماينده 
وزير، استاندار و مقامي را که در پست خود بازنشست شده به مديريت بنگاه 
مي گماريم و مي شود همين که بنگاه هاي ما به دست کساني که يک روز 
تجربه بنگاه داري ندارند مي افتد.« نکته قابل تأم��ل، افتادن در اين دام از 
سوي کساني است که به هر دليل منتسب به جريان باخته انتخابات شده اند 
و استراتژي مطرح شده درست مانند ايام انتخابات دولت را براي مدت ها 
به جاي دولت پاسخگو به دولت پرسشگر بدل خواهد کرد و ديگران نيز با 
نگاهي سياسي به پاسخگويي خواهند پرداخت.  در حالي که نگارنده پيشتر 
نيز در قالب يادداشتي اشاره کرده بود که سهم اقتصاد در اختيار دولت براي 
ايجاد تحول کم نيست و چنانچه اراده اي براي بهبود شرايط، ايجاد اشتغال 
و خروج از رکود وجود داشته باشد، آنقدر قدرت در اختيار قوه مجريه هست 
که تحول را از خود شروع کند.  به عنوان نمونه در همين اظهارات اخير آقاي 
جهانگيري بايد از خود ايشان سؤال شود: شما که مي دانيد اشکال اصلي 
در مديريت اس��ت و بنا بر اظهارات خود اختيارات ويژه اي براي نظارت بر 
بنگاه هاي بزرگ اقتصادي بر اساس رياست ستاد ويژه اقتصاد مقاومتي به 
شما تفويض شده است، چرا با اين نوع انتسابات مقابله نکرده و نمي کنيد؟ 
چه کسي يا چه نهادي بايد مانع تحميل نمايندگان مجلس ادوار يا معاونان 
و مشاوران وزير بر اين بنگاه شود؟ آيا مردان اقتصادي موجود در دولت کم 

سابقه مديريتي و انتخاب مديران بنگاه هاي بزرگ را داشته و دارند؟ 
همچنين بايد از ايش��ان و مردان اقتصادي دولت پرس��يد آيا ژس��ت 
اپوزيسيوني مي تواند وعده هاي اقتصادي را محقق کند يا بايد واقعاً به 

فکر مديريت جدي و با پشتکار و باسابقه بود؟!

وزير نيرو خبر داد
درخواست گراني تدريجي آب

وزير نيرو گفت: با وجود کاهش مي�زان قابل توجهي از بدهي هاي 
صنعت آب و برق با اس�تفاده از اس�ناد خزانه اس�لامي، اما حدود 
2۰هزار ميليارد تومان به ش�رکت هاي خصوصي بدهكار هستيم. 
به گزارش تسنيم، حميد چيت چيان با اشاره به اينکه بدهي هاي صنعت 
برق فش��ار زيادي را به اين صنع��ت وارد مي کند، اف��زود: در بخش برق 
هيچ گونه کمکي از دولت درياف��ت نمي کنيم و براي پرداخت هزينه هاي 
داخل اين صنعت و تبديل انرژي و توزيع آن، بدهي زيادي داريم. وي درباره 
بدهي وزارت نيرو در بخ��ش آب به بخش خصوصي نيز گفت: بدهي هاي 
اين بخش قابل توجه نيست و حدود هزار تا 2 هزار ميليارد تومان بدهي 
جاري داريم که پيمانکاران اسناد صورت وضعيت خود را ارائه مي کنند و 
با کمي تأخير پرداخت مي شود. چيت چيان افزود: وقتي درآمد ها کفايت 
هزينه ها را نمي کند طبيعي است در حوزه توسعه و سرمايه گذاري جديد 
دچار محدوديت شويم. وي گفت: خطرناک تر از اين، محدوديت هايي است 
که در بخش بهره برداري و تأمين نگهداري پيش مي آيد و سامانه هاي ما 
در شرايط اس��تاندارد قرار نمي گيرد و در چنين شرايطي دچار مشکلات 
جدي در اين زمينه مي ش��ويم. وزير نيرو افزود: هم اکنون در شهر تهران 
پست هاي برقي داريم که بيش از 40 سال از عمرشان مي گذرد، در واقع 
عمر مفيدشان به پايان رسيده و براي تعويض ابزار يدکي آنها دچار مشکل 
مي شويم. چيت چيان اضافه کرد: با همه اين مشکلات با فشار آوردن به اين 

تأسيسات و بدون نوسازي، همه اين تأسيسات در مدار هستند. 
وي گفت: درباره ش��بکه آب هم حدود 12 درصد هدررفت آب داريم 
که بخش زيادي از آن آب به حساب نيامده محسوب مي شود که ناشي 
از برداشت هاي غيرمجاز و غيرقانوني از آب و اشکال هايي است که در 
خواندن کنتورهاي آب وجود دارد. وزير نيرو افزود: س��الانه براي کم 
کردن يک درصد هدررفت آب در شبکه سراسري حدود هزار ميليارد 
تومان نياز است که اميدواريم در دولت دوازدهم به مسئله واقعي کردن 
قيمت ها توجه بيشتري ش��ود و نمايندگان مجلس و هيئت دولت به 
راه  حل جديدي در اين زمينه برس��ند. چيت چيان با اشاره به اينکه در 
برنامه ششم توسعه آمده اس��ت که تا پايان اين برنامه بايد قيمت آب 
واقعي شود، گفت: اين کار را نمي توان يک دفعه انجام داد، اگر افزايش 
قيمت تدريجي صورت گيرد براي مصرف کنندگان قابل قبول تر است 
و آنها مي توانند خود را با شرايط جديد تطبيق دهند، مثلًا به جاي لوازم 

پرمصرف از لوازم کم مصرف استفاده کنند. 

پاي مخالفان نظام هم به دادگاه باز شد
چه کسي از بابک زنجاني دلار فروش، هيولاي نفتي ساخت؟

کاهش مقطعي توليد، عامل گراني پياز
وعده ارزاني تا ۲۰ روز آينده 

مديرکل دفتر محصولات علوفه اي و جاليزي وزارت جهاد کشاورزي 
اعلام کرد که شرايط خاص اقليمي، کاهش توليد ناشي از وضعيت 
آب و هوايي و بازار نامناس�ب پياز در س�ال گذش�ته باعث گراني 
مقطعي اين محصول ش�ده اس�ت اما ت�ا 2۰ روز آين�ده و با ورود 
توليدات تازه به بازار رسيدن  شاهد کاهش قيمت پياز خواهيم بود. 
حسين اصغري در گفت وگو با ايسنا، اظهار کرد: در حال حاضر قيمت پياز 
در ميدان ميوه و تره بار کيلويي 2 هزار و 500 تا 2 هزار و 800 تومان است 
که عامل اين گراني، به وجود آمدن برخي ش��رايط خاص اقليمي و نبود 
بازار مناسب براي اين محصول در سال هاي گذشته بوده که سبب کاهش 
سطح زير کشت و توليد پياز شده است، البته پياز مانند ديگر محصولات 
کشاورزي در بازه هاي زماني خاصي به دليل ش��رايط اقليمي خاص در 
نقاط مشخصي امکان توليد دارد. وي افزود: به عنوان مثال جيرفت يکي از 
تأمين کنندگان پياز به شمار مي رود و معمولاً با توجه به حجم بالاي توليد، 
بخشي از آن براي ساير مناطق و ديگر بازه هاي زماني ذخيره سازي مي شود 
اما در اسفند ماه سال گذشته بارندگي بي سابقه اي در جيرفت اتفاق افتاد 
و پس از آن گرماي شديدي داشتيم که سبب ش��د بخش زيادي از اين 

محصول از بين برود و امکان ذخيره سازي عملًا وجود نداشته باشد. 
مديرکل دفتر محصولات علوفه اي و جاليزي وزارت جهاد کش��اورزي 
ادامه داد: روند توليد پي��از معمولاً از جيرفت در اواخر زمس��تان آغاز 
مي شود و به استان هايي مانند خوزس��تان، آذربايجان، اصفهان و پس 
از آن فارس و ديگر مناطق مي رسد که البته در اين ميان استان فارس 
بيشترين توليد پياز در کشور را دارد و تأمين کننده اصلي اين محصول 
به شمار مي رود. اصغري گفت: با توجه به اين وضعيت تا 20 روز آينده 
پياز توليد شده در مناطق مختلف اس��تان فارس به بازار وارد مي شود 
و قيمت اين محصول متعادل خواهد شد اما در همين استان به دليل 
محدوديت منابع آبي و شور شدن آب سطح زير کشت پياز کاهش پيدا 
کرده که به عنوان مثال مي توان به کاهش حدود 500 هکتاري پياز در 

شهرستان کازرون اشاره کرد. 
وي اضافه کرد: محصولات صيفي مانند پياز امکان واردات ندارند، چراکه 
از نظر آفات نباتي ريسک بالايي دارد و واردات آن مي تواند با مخاطرات 
بسياري همراه شود و از سوي ديگر نيز وزارت نيرو به عنوان متولي تأمين 
و مديريت منابع آبي، سهم بخش کش��اورزي را از اين نظر کاهش داده 
و محدوديت آب نيز يکي از عوامل کاهش توليد پياز به ش��مار مي رود. 
مديرکل دفتر محصولات علوفه اي و جاليزي وزارت جهاد کش��اورزي 
تصريح کرد: با وجود محدوديت منابع آبي و شرايط اقليمي خاص وزارت 
جهاد کشاورزي به دنبال افزايش عملکرد توليد پياز در واحد سطح است 
تا بتوانند از اين طريق نوسانات قيمتي پياز در بازه هاي زماني خواص را 

که ناشي از کمبود مقطعي توليد است جبران کنند.  

 بانك مركزي به سپرده گذاران كاسپين 
هشدار داد 

ي�ک مق�ام مس�ئول بان�ک مرک�زي گف�ت: تنه�ا 8۰ ش�عبه  
کاس�پين ک�ه اس�امي آنه�ا در س�ايت بان�ک مرک�زي وج�ود 
دارد مج�از ب�ه پرداخ�ت س�پرده ها هس�تند و اتفاق�ي ک�ه 
در خ�ارج از اين ش�عب رخ دهد، م�ورد تأييد اين بانک نيس�ت. 
به گزارش تس��نيم، عباس کمره اي در پاسخ به اين س��ؤال که وقتي 
که سپرده گذاران مؤسسه کاسپين به ش��عب مراجعه مي کنند، اعلام 
مي ش��ود که تنها 50 درصد س��پرده ها به مردم برمي گردد و مابقي را 
به حساب سودي مي گذارند که در س��ال هاي گذشته، سپرده گذار از 
تعاوني هاي منحله دريافت کرده اس��ت، افزود: بر اس��اس اعلام بانک 
مرکزي، سپرده هاي تا س��قف 20 ميليون تومان، به س��پرده گذاران 
برگردانده شده است و تعيين تکليف سپرده هاي تا 50 ميليون تومان 
هم تا پيش از عيد فطر آغاز ش��د و مردم مي توانند به ش��عب منتخب 

مراجعه کرده و پولشان را پس بگيرند. 
مديرکل نظارت بر بانک ها و مؤسسات اعتباري بانک مرکزي افزود: در 
واقع کار به اين ترتيب است که تعاوني هاي غيرمجاز، از يک تاريخي به 
بعد انحلال يافته اند، بنابراين از زمان انحلال به بعد، فعاليت اقتصادي 

نداشته اند و مؤسسه منحل شده است، لذا سودي نمي تواند بپردازد. 
وي ادامه داد: موضوع ديگر اين است که زماني که سپرده گذار به شعب 
کاسپين براي دريافت س��پرده خود مراجعه مي کند، شعب 90 درصد 
وجه را پس مي دهند، اين پرداخت به صورت علي الحس��اب اس��ت و 
زماني که دارايي تعاوني هاي منحله به صورت کامل شناس��ايي شود، 
تصميم هاي بعدي اتخاذ خواهد شد، در مورد سپرده هاي 10 ميليون 
توماني، 20 ميليون توماني و 50 ميليون توماني، روش کار ما اين بود 
که البته پرداخت سپرده هاي زير 100 ميليون تومان هم به زودي آغاز 
مي شود. اين مقام مسئول در بانک مرکزي گفت: البته اين روش را بانک 
مرکزي خود به تنهايي اتخاذ نکرده بلکه راهکاري است که با همکاري 
و هماهنگي قوه قضائيه در جلسه اي که برگزار شد، به توافق رسيد و بر 

اساس آن هم، اقدام مي شود. 
کمره اي توضيح داد: به عنوان مثال اگر فردي 10 ميليون تومان سپرده 
دارد، س��ود دوران انحلال به بعد آن کنار م��ي رود، بنابراين اگر جمع 
سپرده و سود 10 ميليون تومان مي ش��ود، 9 ميليون تومان به صورت 
علي الحساب بايد به مشتري پرداخت ش��ود، البته همانطور که گفتم 
زماني که نقل و انتقال دارايي ها قطعي شده باش��د و ميزان دارايي ها 

روشن باشد، وارد مراحل بعدي مي شويم. 
مديرکل نظارت بر بانک ها و مؤسس��ات اعتباري بانک مرکزي اظهار 
داشت: اين روش کار، از سوي ش��عب کاسپين لازم الاجراست، ضمن 
اينکه يادمان باشد که هر هشت تعاوني منحله در مجموع حدود 400 
تا 430 شعبه داش��تند و امروز فقط 80 شعبه کاسپين که مجوز بانک 
مرکزي را دارند و اسامي آنها در سايت بانک مرکزي موجود است، اجازه 
پرداخت س��پرده ها را دارند، بنابراين تعداد شعب مجاز هم اکنون 80 
شعبه است و مابقي شعبي که متعلق به تعاوني هاي منحله هستند، بايد 
تعطيل ش��وند و ما هم به نيروي انتظامي اسامي آنها را اعلام کرده ايم، 
بنابراين در آن شعبي که خارج از اين فهرس��ت هشتادگانه است، هر 

اتفاقي بيفتد، غيرمجاز است و مورد تأييد بانک مرکزي نيست. 
اين مقام مس��ئول در بانک مرک��زي تأکيد کرد: اگر س��پرده گذاران 
فرشتگان و هفت تعاوني منحله پولش��ان را مي خواهند، بايد به سايت 
مؤسسه اعتباري کاسپين مراجعه کرده و اسامي شعب مجاز را مشاهده 
و اقدام کنند. وي با بيان اينکه در حال حاضر امر تسويه سپرده هاي 10 
ميليون توماني، 20 ميليون توماني و 50 ميليون توماني در حال انجام 
است، گفت: در حال حاضر کاسپين با 80 شعبه فعاليت مي کند و اکنون 
کاسپين يک مؤسسه اقتصادي است و بايد شعب اقتصادي هم داشته 
باشد، بنابراين اگر در يک شهرستان شعبه نداشته باشد، سپرده گذار 
مي تواند به نزديک ترين شهري که نام شعب آن در فهرست هشتادگانه 
شعب مجاز کاس��پين براي تسويه سپرده هاس��ت، مراجعه کند، البته 
حتي الامکان سعي شده که در شهرهاي بزرگ و استان هاي مهم، شعب 
وجود داشته باشد. کمره اي در پاسخ به اين سؤال که شعبي که جزو آن 
فهرست نيستند نبايد کار تسويه با مردم را انجام دهند، تأکيد کرد: اين 
شعب اصلًا نبايد کار تس��ويه انجام بدهند، اين شعب در حال تعطيلي 
هستند و اگر اين کار را صورت دهند، غيرمجاز است و به مديريت واحد 
در اين پرونده لطمه وارد مي ش��ود. وي اظهار داشت: در اين ميان اگر 
مردم به مش��کلي برخورد کردند که خارج از ضوابط، سپرده ها به آنها 
برگردانده مي شود، مراتب را با اداره رسيدگي به شکايات بانک مرکزي 

در ميان بگذارند تا همکاران ما رسيدگي کنند. 

  گزارش  یک


